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(A bizottság 10 óra 06 perckor megkezdett zárt ülésének  
- melyről külön jegyzőkönyv készült - folytatása. 

Az ülés kezdetének időpontja: 12 óra 53 perc) 

Az iráni nők elleni jogsértések és jogfosztások elítéléséről szóló 
H/1851. számú határozati javaslat   
(Döntés képviselői önálló indítvány tárgysorozatba vételéről) 

BALLA MIHÁLY (Fidesz), a bizottság alelnöke, a továbbiakban ELNÖK: Akkor 
rátérnénk 2. napirendi pontunkra, hiszen módosítottuk a mai napirendi pontjaink 
sorrendjét: az iráni nők elleni jogsértések és jogfosztások elítéléséről szóló határozati 
javaslat H/1851. számon, amit Vadai Ágnes és dr. Oláh Lajos képviselők jegyeznek. 
Döntés képviselői önálló indítvány tárgysorozatba vételéről. Úgyhogy meg is adnám a 
szót képviselő asszonynak az előterjesztők nevében.  

Dr. Vadai Ágnes szóbeli kiegészítése 

DR. VADAI ÁGNES (DK) előterjesztő: Köszönöm szépen. Elnök Úr! Tisztelt 
Bizottság! Sokszori próbálkozásra végre sikerült napirendre tűzni a tárgysorozatba-
vételi kérésünket ezzel a témával kapcsolatosan. Mondanom sem kell, hogy az iráni nők 
küzdelme, hogy ne középkorú férfiak mondják meg, hogyan kell öltözködni, hogyan 
kell viselkedni, ez egy rendkívül fontos küzdelem. A rezsim sajnálatos módon 
erőszakosan reagált erre az egész felvetésre. A kiindulási alap, nyilvánvalóan önök is 
tudják, egy fiatal, 22 éves hölgynek az erkölcsrendészet által történt meggyilkolása, ami 
egész egyszerűen elfogadhatatlan; azóta szisztematikus tiltakozások zajlanak az 
országban.  

Ugyan a bizottságnak 30 napja volt arra, hogy ezzel a kérdéssel foglalkozzon, és 
30 napon belül vagyunk, nem állom meg, hogy meg ne jegyezzem, most már értem, 
hogy miért csak a mai ülésen tudtuk ezt napirendre tűzni, korábban nem: nyilván az 
iráni gazdasági miniszter Magyarországra történő látogatása és az esetleges gazdasági 
kapcsolatok építése a jelenlegi kormány és az iráni rezsim között fontosabb volt 
Szijjártó Péternek és a Külügyi Bizottságnak, mint az iráni nők jogainak védelme. De 
most legalább már eljutottunk oda, hogy elment az iráni miniszter, megérkezhettek az 
iráni nők a Külügyi Bizottság elé. Hozzáteszem, ha képviselő hölgyek és urak 
kormánypárti és ellenzéki oldalon szeretnének módosítást eszközölni a katari vébén 
részt vevő iráni focisták védelme érdekében, azzal kapcsolatosan is tudunk lépni, 
hiszen ők világosan kifejezték az álláspontjukat ezzel a kérdéssel kapcsolatosan. 
Egyébként az országon belül is számtalan sportoló, illetve a rezsimhez közel álló 
személy, a rezsim vezetőinek rokonai is világossá tették, hogy az iráni nők küzdelme 
egy rendkívül fontos folyamat, és az iráni rezsim erőszakos, embereket megsebesítő, 
meggyilkoló, hosszú időre börtönbe záró magatartása pedig egészen egyszerűen 
elfogadhatatlan.  

Én arra szeretném kérni a Külügyi Bizottságot, hogy támogassa a mi határozati 
javaslatunkat, hogy ez plenáris ülés elé kerülhessen, és erről érdemben beszélgessünk, 
vitatkozzunk a plenáris ülésen is. Szerintem ez olyan ügy, legalábbis szeretném 
remélni, hogy ez egy olyan ügy, ami pártokon átívelően támogatást tud kapni a magyar 
Országgyűlésben. Ha nem, ha ez nem történik meg, akkor rendkívül csalódott leszek, 
és nem azért, mert ez az én határozati javaslatom vagy többek között az enyém, hanem 
azért, mert egy olyan ügyről van szó, ahol nekünk - talán egyik utolsóként a szabad 
világból - mégiscsak meg kellene szólalnunk. Köszönöm szépen.  
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Hozzászólás és határozathozatal 

ELNÖK: Köszönöm. Kérdezem képviselőtársaimat: észrevétel, hozzászólás? 
(Nem érkezik jelzés.) Néhány gondolatot engedjen meg nekem a tisztelt bizottság. 
Egyértelmű, hogy mindannyian aggasztónak tartjuk az iráni eseményeket, különösen 
azt, hogy ezek az események tényleg a nők jogait illető meg egyáltalán emberi jogi 
kérdéseket vetnek fel. Én azt gondolom, hogy Magyarország részéről is egyre több 
fórumon elhangzottak véleménynyilvánítások, illetve több olyan nyilatkozat született, 
például szeptember 28-án, amit Varga Judit miniszter asszony is aláírásával 
megerősített, ahol az EU-s miniszterek és államtitkárok, tehát EU-ügyekkel foglalkozó 
miniszterek és államtitkárok közös nyilatkozatot adtak ki. Ezt miniszter asszony is 
megerősítette aláírásával. Tehát azt szeretném elmondani, hogy a téma fontossága, 
illetve maga az, hogy véleményt is nyilvánítunk több formában akár kormánypárti 
oldalról is - hétvégén a CDI, a Kereszténydemokrata Internacionálé határozati 
nyilatkozatot adott ki ugyanerről a kérdéskörről, az iráni tragédiáról, ahogy fogalmaz 
ez a nyilatkozat, amelyben szintén mélyen elítélik ezt a helyzetet, illetve a nők elleni és 
egyáltalán az emberi jogok elleni fellépést Iránban, amit bizottsági elnökünk is jegyez, 
tehát ő is egyetértett ezzel a nyilatkozattal. Tehát egy közös nyilatkozat jelent meg erről 
a kérdésről. Azt gondolom, hogy ezekben az ügyekben már több olyan nyilatkozat is 
elhangzott, ami egyértelművé teszi, hogyan gondolkodunk ebben a kérdésben.  

Ettől függetlenül úgy gondolom, hogy most én személy szerint a tartózkodás 
mellett lennék, hiszen azt gondolom, hogy erről a kérdésről már több fórumon is a 
kormány, illetve a kormányzati szereplők kinyilvánították a véleményüket. Úgyhogy a 
jelenlegi álláspontunk vagy álláspontom ez.  

Kérdezem a bizottságot, hogy további kérdés, észrevétel van-e. (Nem érkezik 
jelzés.) Nincsen. Akkor az előterjesztőé a szó.  

 
DR. VADAI ÁGNES (DK) előterjesztő: Köszönöm szépen. Ez itt a magyar 

Országgyűlés, és nem a magyar kormány. Mindennél erősebb üzenete van annak, ha 
pártokon átívelően ítéljük el az iráni rezsim nőkkel szembeni erőszakos és 
elfogadhatatlan fellépését. Szerintem nem elégséges, hogy különböző pártcsaládok 
nemzetközi szinten erről nyilatkoznak, és önök ezt aláírják, nem elégséges az, hogy 
Varga Judit miniszter asszony odabiggyeszti az aláírását. A magyar Országgyűlésnek 
világos üzenetet kell küldenie, hogy mi mint törvényhozók nem fogadjuk el, nem 
támogathatjuk, nem állhatunk egy ilyen rezsim mellett, sőt elítéljük ezt.  

Egyben nagyon örülök tulajdonképpen, hogy alelnök úr van itt, mert azt 
gondolom, hogy az Interparlamentáris Unió Magyar Nemzeti Csoportjára is van 
hatással. Egy ilyen rezsimmel semmiféle baráti kapcsolatot kialakítani nem lehet, azt 
fel kell függeszteni, azzal kapcsolatosan semmiféle eseményre nem kerülhet sor.  

Arra szeretném kérni a kormánypárti képviselőket, értem, hogy a 
kereszténydemokrata nem tudom én, milyen szervezet ezt elfogadta… 

 
ELNÖK: Interparlamentáris… 
 
DR. VADAI ÁGNES (DK) előterjesztő: Érdektelen, mert ez nem… 
 
ELNÖK: A legnagyobb világszervezet. 
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DR. VADAI ÁGNES (DK) előterjesztő: Értem, de a Szocialista Internacionálé is 
ülésezett a hétvégén a tudomásom szerint, az is egy elég nagy szervezet, de az sem 
releváns, hogy ők mit fogadnak el.  

 
ELNÖK: Nem fogadtak el ilyet. (Nacsa Lőrinc: Miért nem fogadtak el?)  
 
DR. VADAI ÁGNES (DK) előterjesztő: De az sem releváns ebben a tekintetben. 

Valószínűleg elfogadtak, nem vagyunk tagjai, nem tudok erről nyilatkozni, de ha 
ennyire érdekli önöket a Szocialista Internacionálé, akkor átküldöm majd a honlapot, 
hogy tanulmányozzák. Persze, ezek fontos közös lépések, de mi most nem a 
Kereszténydemokrata Internacionáléról, nem a kormányzati politikáról, nem a 
Szocialista Internacionáléról, nem az Európai Unió különböző frakcióiról 
beszélgetünk, bár önök egyiknek sem tagjai nyilvánvalóan (Nacsa Lőrinc jelzésére:), 
kivéve a KDNP, elnézést kérek, hanem arról beszélünk, hogy a magyar Országgyűlés 
hozzon ezzel kapcsolatosan egy határozati javaslatot. Szerintem nem annyira 
fájdalmas.  

Ha az a kifogás, hogy ezt két ellenzéki képviselő nyújtotta be, akkor, ha hasonló 
szövegűt benyújtanak a kormánypárti képviselők, meg fogom szavazni, mert ez nekem 
nem annak a kérdése, hogy ki a benyújtó.  

Ha innen kimegyünk, akkor az fog kikerülni nyilvánvalóan a közvélemény elé, 
hogy önök egy ilyen egyszerű, nem túl bonyolult, egyébként az iráni hatalmat, rezsimet 
elítélő - amivel önök még egyet is értenek - határozati javaslatot nem támogatnak. 
Akkor, azt hiszem, sok értelme nincs annak, hogy itt üldögéljünk. Köszönöm szépen. 
Szavazhatunk. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Akkor térjünk rá a szavazásra. Kérdezem a tisztelt 

bizottságot, hogy ki támogatja, hogy a határozati javaslat tárgysorozatba kerüljön. 
Kérem, kézfeltartással jelezzék! (Szavazás.) 2 igen. Ki nem támogatja? (Senki sem 
jelentkezik.) Tartózkodás? (Szavazás.) 8 tartózkodással a bizottság nem támogatta a 
tárgysorozatba vételt. (Dr. Vadai Ágnes távozik az ülésről.) 

A Magyarország 2021. évi központi költségvetéséről szóló 2020. évi 
XC. törvény végrehajtásáról szóló T/1877. számú törvényjavaslat  
(Részletes vita a HHSZ 44-45. §-a alapján) 

Így rátérnénk a 3. napirendi pontunkra: részletes vita a Magyarország 2021. évi 
központi költségvetéséről szóló 2020. évi XC. törvény végrehajtásáról szóló 
törvényjavaslat, T/1877. számon. Itt részletes vitát folytatnánk le, nemzetiségi 
napirendi pont és uniós napirendi pont.  

Az előterjesztő képviseletében nagy tisztelettel köszöntöm a 
Pénzügyminisztériumból Fülöp Csaba főosztályvezető urat és Bóli Gábor osztályvezető 
urat, akik ezzel a törvényjavaslattal foglalkoznak. Ezzel a 3. napirendi pont tárgyalását 
megnyitom. 

Tájékoztatom a bizottság tagjait, hogy a részletes vita lefolytatása során a 
Külügyi Bizottság a zárszámadásitörvény-javaslat egésze, tehát a 1-19. §, valamint az 
1-6. melléklet vonatkozásában vitához kapcsolódó bizottságnak minősül. 

Megnyitom a részletes vita első szakaszát, amely a törvényjavaslatnak a 
határozati házszabály 44. § (1) bekezdés a)-d) pontjaiban meghatározott szempontok 
szerinti vizsgálatából áll.  
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Kérdezem az előterjesztő képviseletében jelen lévőket, hogy álláspontjuk szerint 
a törvényjavaslat megfelel-e a házszabály 44. § (1) bekezdésében foglalt 
követelményeknek. 

 
FÜLÖP CSABA főosztályvezető (Pénzügyminisztérium): Köszönöm a szót. 

Tisztelt Bizottság! Álláspontunk szerint a törvényjavaslat megfelel az Alaptörvényben 
foglaltaknak, ugyanis az államháztartási törvényben előírt határidőben került 
benyújtásra; illeszkedik a jogrendszer egységébe, hiszen törvényi szinten került 
benyújtásra; megfelel a nemzetközi jogból és az európai uniós jogból eredő 
kötelezettségeinknek, nem sérti azokat, és megfelel a jogalkotás szakmai 
követelményeinek, ezt egyébként az Igazságügyi Minisztérium a szakmai egyeztetés 
során folyamatosan ellenőrizte és bizonyította is. Köszönöm szépen.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Én is közben kipipálgattam magamnál ezeket a 

tételeket. A bizottság tagjait tájékoztatom arról, hogy a zárszámadásitörvény-javaslat 
részletes vitája során is van lehetőség bizottsági vélemény kialakítására, illetve 
kisebbségi vélemény megfogalmazására, amelyet a Költségvetési Bizottság előadói 
ismertetnek majd a plenáris ülésen.  

A bizottság részletes vitában megfogalmazott véleményét a jelentés fogja 
tartalmazni, illetve erre irányuló szándék esetén a házszabály 92. § (5) bekezdése 
szerinti kisebbségi véleményt függelékként kell majd ahhoz csatolni. Felhívom szíves 
figyelmüket arra, hogy az írásba foglalt bizottsági és kisebbségi vélemény csak olyan 
elemeket tartalmazhat, amelyek a bizottsági vitában bármely részről elhangoztak. 

Mindezekre tekintettel megadom a szót a bizottság tagjainak kérdéseik, 
észrevételeik, véleményük elmondására. (Jelzésre:) Nacsa Lőrinc képviselő úr! 

 
NACSA LŐRINC (KDNP): Köszönöm szépen. Egyeztetve a kollégákkal, többségi 

álláspontot szeretnék ismertetni. 
Tisztelt Bizottság! A zárszámadásitörvény-javaslat tartalma, szerkezete 

összhangban volt a jogszabályi előírásokkal, véleményünk szerint valósághűen mutatta 
be a költségvetés végrehajtására vonatkozó pénzügyi adatokat és információkat. Az 
abban szereplő bevételi és kiadási előirányzatok teljesítési adatai megbízhatóak voltak. 

Magyarország gazdaságpolitikáját tekintve a 2021. évben a költségvetés 
fókuszában a járvány elleni védekezés, a gazdaság újraindítása, a munkahelyek 
megvédése és a családok jövedelembiztonsága állt. Kiemelt cél volt, hogy a magyar 
gazdaság minél hamarabb visszaállhasson a korábbi, európai szinten is kiemelkedő 
növekedési pályára. Értelemszerűen a háborúval ezen célok megfogalmazásakor még 
nem számoltunk, főként a koronavírus-járvány okozta nehézségek kezelésére fókuszált 
a törvényjavaslat. A fegyelmezett fiskális politikának köszönhetően a költségvetési 
hiány évek óta a GDP 3 százaléka alatt volt. A 2021. év egészében 7,1 százalékkal 
növekedett a GDP. Ez az adat meghaladja az Unió tagállamainak átlagos növekedési 
ütemét, amely a tavalyi évben átlagosan 5,3 százalék volt. 

A Külgazdasági és Külügyminisztérium a 2021. évben is nagy hangsúlyt fektetett 
arra, hogy további jelentős eredményeket érhessen el a külkapcsolatok minden 
szegmensében, amire közel 473 milliárd forint állt rendelkezésre. Ez kevesebb, mint a 
2020. évben, azonban a termékexportot 13,6 százalékkal, a szolgáltatásexportot 
11 százalékkal így is sikerült növelni. A járvány gazdasági hatásainak ellensúlyozása 
érdekében indított Nemzeti Exportvédelmi Program keretében 82 vállalkozás közel 
3 milliárd forint támogatásban részesült. A Fenntarthatósági Pályázati Program 
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72 projektet támogatott, amelyek az innovatív környezetipar területén valósultak meg, 
valamint további 12 vállalat kapott egyedi kérelmen alapuló támogatást. 

Kulcsfontosságú eredmény, hogy Magyarország 2021-ben kormányhatározatba 
foglalt űrstratégiában jelölte ki a jövő fejlesztési irányvonalait az űrkutatás és 
űrtevékenység területén. Az űrstratégia jövőképe, hogy az űrszektor járuljon hozzá a 
magyar gazdaság versenyképességének növeléséhez. 

2021 első felében még érvényben voltak a Covid-19 járvány miatt bevezetett 
szigorítások. Ennek ellenére 40 külképviseleten 61 tudománydiplomáciai, 
59 külképviseleten 92 kulturális program valósult meg szerte a világban; a 26 
kulturális intézet 1989 programot szervezett. 

A kormány létrehozta a Beruházási Alapot, amelynek segítségével 
16 állomáshelyen nyílt lehetőség nagy értékű beruházás megvalósítására. A Beruházási 
Alapból megítélt források összege meghaladta a 73 milliárd forintot. Európában többek 
között Lendva, Kassa, Varsó és Róma, míg az amerikai kontinensen Mexikóváros nyert 
támogatást. Minden esetben elindult az előkészítő szakasz, az európai állomáshelyek 
nagy részén pedig a megvalósítás is elkezdődött. 

Köszönöm szépen.  
 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr, és köszönöm szépen az 

elhangzottakat. Ráadásul pontosan ennek a programnak, illetve hasonló 
programoknak 2021-ben köszönhetjük azt, hogy akár a saját választókörzetemben is 
sikerült mintegy 3 ezer munkahelyet megtartani, illetve megmenteni, úgyhogy teljes 
mértékben egyetértek ezzel. 

Kérdezem a bizottságot, hogy kíván-e még valaki hozzászólni. (Senki sem 
jelentkezik.) Nem látok ilyet.  

Határozathozatal 

Tehát akkor szavazunk, a bizottság dönt arról, hogy a törvényjavaslat megfelel-
e a házszabály 44. § (1) bekezdésében foglalt követelményeknek. Kérdezem a tisztelt 
bizottságot, hogy ki támogatja ezt. (Szavazás.) 8 igen. Ki nem támogatja? (Szavazás.) 
1 nem szavazat. A bizottság úgy döntött, hogy támogatja. Ezzel a vita első szakaszát 
lezárom. 

Megnyitom a részletes vita második szakaszát. Tájékoztatom önöket arról, hogy 
a törvényjavaslathoz képviselői módosító javaslat nem került benyújtásra, továbbá a 
bizottság tagjai sem tettek javaslatot saját módosítási szándék megfogalmazására. 
Mindezekre tekintettel a részletes vita második szakaszát lezárom. 

Megnyitom a részletes vita utolsó szakaszát, amelyben a bizottságunk dönt a 
részletes vita lezárásáról, valamint a részletes vitáról szóló jelentés elfogadásáról és 
benyújtásáról. Tehát döntünk a részletes vita lezárásáról. Kérdezem, ki támogatja. 
(Szavazás.) 9 igen. Egyhangúlag támogatta a bizottság.  

Így tudunk dönteni a részletes vitáról szóló bizottsági jelentés elfogadásáról. 
Kérdezem a tisztelt bizottságot, ki támogatja a jelentés elfogadását. (Szavazás.) 8 igen. 
Ki nem támogatja? (Szavazás.) 1 nem. A bizottság támogatta.  

Ezzel a 3. napirendi pontunkat lezárom. Nagyon szépen köszönöm önöknek, 
hogy velünk voltak, és türelmesen kivárták a sorukat a mai délelőttön, illetve kora 
délutánon.  
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Egyebek 

A 4. napirendi pontunk az egyebek. Tájékoztatom a tisztelt bizottságot, hogy 
előreláthatóan ez volt az utolsó bizottsági ülésünk ebben a szemeszterben. Ráadásul 
áttértünk az adventi időszakra is, úgyhogy, ha nem fogunk találkozni, bár nem 
tudhatjuk, hogy ebben a nehéz, háború sújtotta időszakban van-e szükség a Külügyi 
Bizottság esetleges ülésére, kívánok önöknek áldott, békés adventi készülődést, és 
bízom abban, hogy a következő félévi bizottsági munkánk során is igyekszünk olyan 
együttműködően dolgozni, a viták ellenére is, mint ahogyan eddig is tettük.  

Az ülés berekesztése  

Mindenkinek kívánok további szép napot. A bizottsági ülést bezárom. 
Köszönöm.  

 
(Az ülés befejezésének időpontja: 13 óra 12 perc) 

  Balla Mihály 
a bizottság alelnöke 

Jegyzőkönyvvezetők: Szűcs Dóra és Podmaniczki Ildikó  


